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روند پس گیری املاک شهرداری به کجا رسید؟

سرانجام مبهم املاک شهرداری

خانواده «ژینا» راه دادخواهی از طریق مراجع قضائی را  انتخاب کرده اند

نورا حســینی: بیش از هزاران ملک شهرداری تهران در ادوار گذشته در اختیار غیر قرار گرفته، شــهرداری تهران مطابق با بند ۶ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها، بهره برداری بخشی از املاک 
خود را برای مصارف عمومی و خیریه در اختیار نهادها و ارگان های دولتی و غیردولتی قرار داده، واگذاری هایی که بدون اطلاع شــورای شهر تهران بود و کاربری بسیاری از این املاک نیز 
تغییر کرده و به نوعی دچار انحراف شده بود. فهرستی از این املاک در دوره پنجم مدیریت شهری تهیه شد که در ماه های پایانی آن دوره از سوی رسانه ها منتشر شد. لیستی که قرار بود در 
ســامانه شفافیت قرار داده شود اما چنین نشد. محسن هاشمی، رئیس وقت شورای شهر تهران، در گفت وگوهایش اعلام کرده بود تنها ۷۰۰ ملک واگذارشده دچار انحراف هستند. بخشی 

از این املاک در دوره گذشته مدیریت شهری پس گرفته شدند اما املاک باقی مانده چه سرنوشتی پیدا کردند؟

 امین توکلی زاده، معاون فرهنگی و اجتماعی شــورای 
شهر تهران، پیش از این به رسانه ها گفته بود:  شورای شهر 
در این حوزه به ما تکلیف کرده که از املاک واگذاری شــده 
بازدید مجدد کرده و احصا کنیم که چه میزان املاک داریم 
و بانــک اطلاعاتی دقیقــی در این زمینه ایجاد شــود.  کار 
مشترکی با ســازمان املاک، بازرسی، حراست و مناطقمان 

انجام می دهیم تا اطلاعات املاک با همدیگر یکســان شود 
و بدانیم هر ملک کجاســت؟ در دســت کیست؟ و به چه 
منظوری در اختیارش قرار گرفته شده و آیا همان کارکردی 
که به دلیل آن ملک به آن واگذار شــده اســتفاده می شود 
یا نه؟ وقتی این اطلاعات تکمیل شــد، درموردشان تصمیم 
می گیریم که این واگذاری تمدید بشــود یا خیر؟ شهرداری 

به دنبال این اســت که از مجامــع خیریه و مجامع مردمی 
حمایــت کنــد و پایشــان می ایســتد. تصمیم گرفته شــد، 
بیمارســتان ها و مرکز انتقال خون واگذاری هایشــان تمدید 
شــود، در این کاربری هــا تردید نداریــم. در بهره برداری از 
املاکی که به مردم خدمت عمومی می دهند، هیچ تردیدی 

نداریم و حمایت می کنیم.

برای هفته سلامت روان
خاستگاه یک اعتراض

او یادآور می شــود: برخی 
منتفی  که  بــوده  موضوعات 
شــده یا کارکرد دیگــری پیدا 
کرده و از آن استفاده تجاری 
و  می شــود  نمایشــگاهی  و 
درآمــد دارد و این واگذاری ها 
با قانون منافات دارد و مردم 
شهر نیز نمی پذیرند از مکانی 
که برای یک موضوع دیگر در 
گذاشته  مجموعه  یک  اختیار 
شــده اســتفاده دیگری شود 
از  عمومــی اش  اســتفاده  یا 
بیــن برود و به گــروه کوچک 
و خیلــی محــدود خدمــت 
دهد کــه باید منتفی شــوند 
کننــد و تطبیق  یــا اصــلاح 
بــرای تصمیم گیری،  دهنــد. 

اطلاعاتی که جمع آوری می شــود، باید همه جانبه و کافی 
باشد و افراد ما به ملک می روند و می بینند کاربری چیست 
و چه اســتفاده ای می شــود، به ملک لطمه نزده باشند، آیا 
اســتفاده عمومی همچنان در جای خودش باقی اســت و 

چه مشکلی از شهر حل می کند.
اما هنوز ردپــای این املاک در گزارش های حسابرســی 
مناطق به چشــم می خورد و برخی از اعضای شورا نسبت 
به عدم تعیین تکیف این املاک تذکرهایی را مطرح کرده اند.
پرویز ســروری، نایب رئیس شــورای شــهر تهــران، در 
صحن شــورا به واگذاری یک آپارتمان شــش طبقه به نام 
خیریه اشــاره کرد که بهره بردار شهردار منطقه را هم برای 
نظارت به ســاختمان راه نمی دهد و بهره برداری اقتصادی 
و شخصی از ملک شــهرداری می کند. او تأکید کرد که این 

حق مردم است و باید به این موضوعات توجه ویژه شود.
میثم مظفر، عضو شــورای شهر تهران، در این خصوص 
می گوید: یکی از مصوبات قدیمی شورای شهر تهران درباره 
حق بهره برداری از املاک شــهرداری اســت که براســاس 
آن شــهرداری تهــران حق نــدارد اموال و امــلاک خود را 
بدون مجوز شــورای شهر تهران به اشــخاص ثالث واگذار 
کند، اما متأســفانه شــاهد هســتیم که در مناطق ۲۲گانه 
ســاختمان های زیادی واگذار شــده که فاقد مجوز شورای 

شهر تهران است».
وی ادامــه می دهد: برخــی املاک بــه مجموعه هایی 
واگذار شــده که در حوزه تهــران فعالیت نمی کنند. به طور 
مثال انجمن مخترعان یک اســتان، ساختمانی از شهرداری 
تهران گرفته اند. حتی انجمن ها و خیریه هایی که در تهران 
هستند هم باید براساس قانون و مصوبه شورای شهر تهران 

املاک به آنها واگذار شود».
این عضو شورای شــهر تهران با اشاره به اینکه بر اساس 
گزارش هــای حسابرســی این تخلــف پرتکــرار در مناطق 
۲۲گانــه به شــهردار تهــران ابلاغ  شــده اســت، توضیح 
می دهد: شــهرداری موظف به ســاماندهی این املاک شده 
اســت. در مرحله اول املاک خود را که کارکردهای قانونی 

پیش بینی شــده ندارنــد پس 
و مرحله دوم ســایر  گرفتــه 
امــلاک را بــرای اخــذ مجوز 
قانونــی بــه شــورای شــهر 
بیاورد. فقط در یک منطقه ۹۱ 
ساختمان از املاک شهرداری 
واگذار شده است، البته بیشتر 
واگذاری هــا در حــوزه  ایــن 
اســت؛  درمانی  و  فرهنگــی 
امــا مرجــع تشــخیص حق 
شهر  شــورای  با  بهره برداری 
تهران اســت و نباید حقوق و 
اموال شــهر تضییع شود. این 
ابلاغ   شــهرداری  به  موضوع 
شــده و در فرصت داده  شده، 
باید این املاک به شورای شهر 
تهران بیاید». وی درباره اینکه 
آمــار تازه ای از املاک واگذارشــده شــهرداری تهران وجود 
دارد بــا توجه بــه اینکه برخی از امــلاک در این مدت پس 
گرفته  شــده اند هم توضیح می دهد:  آمار مقایسه ای که در 
این دوره یا دوره های قبل چه میزان املاک واگذار شــده، در 
اختیار ندارم، اما واگذاری املاک مربوط به همه دوره ها بوده 
اســت و در این دوره می خواهیم بر اســاس قانون، واگذاری 
بهره برداری املاک را در صحن شورا بررسی و مصوب کنیم.
مهدی اقراریان، رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای 
شــهر تهران هم در رابطه با پس گیری املاک شهرداری به 
«شــرق» می گوید: مواردی که از طرف هیئت رئیســه شورا 
به کمیســیون حقوقی و نظارت ارجاع شده، بررسی کرده و 
پاســخ مکتوب دادیم. در یک مورد بررســی کردیم و دیدیم 
واگذاری ای که صــورت گرفته، تغییر کاربــری در آن اتفاق 
افتاده بود که آن را به صورت مکتوب به هیئت رئیسه پاسخ 
دادیم و به  نظر من یکی از مسائل و موضوعاتی که در دوره 
ششم هم باید دنبال شــود، بحث واگذاری قانونمند املاک 
و ظرفیت هایی اســت که شــهرداری تهران دارد. قانون این 
اجازه را به شــهرداری ها داده که این واگذاری را براســاس 
ضوابط انجــام دهند؛ اما به  نظر من باید نظام مند باشــد و 
مســیر قانونی خودش را طی کند و اگر پرســنل شهرداری 
و شهروندان، گزارشــاتی دال بر سوء استفاده از این اموال و 
املاک دارند حتمــا به کمیته نظارت کمیســیون حقوقی و 

نظارتی شورا ارسال کنند تا ما دنبال کنیم.
پرویز سروری، نایب رئیس شــورای شهر تهران، درخصوص 
املاک واگذارشــده شــهرداری نیز به «شــرق» می گوید:  آنچه 
مشــخص اســت نظامی که معتقد به عدالت است، نمی تواند 
اجازه ویژه خواری دهد. ما از شــهردار انقلابی و معروف مبارزه 
با فســاد که در مجلس هم این گونه بوده توقع داریم با هرگونه 
ویژه خواری از سوی هرکس مقابله کند و این موضوعات جمع 
شود. تا آنجا که اطلاع دارم، اقدامات خوبی در دستور کار است 
و قســمتی را تخلیه کرده انــد و بدون اغماض بــا قدرت روند 
پس گیری املاک دنبال شــود و شورا هم نظارت می کند که این 

کار صورت بگیرد.

مهدی اقراریان: مواردی که از طرف هیئت رئیسه 
شورا به کمیسیون حقوقی و نظارت ارجاع شده، 
بررســی کرده و پاسخ مکتوب دادیم. در یک مورد بررسی 
کردیــم و دیدیم واگــذاری ای که صــورت گرفته، تغییر 
کاربری در آن اتفاق افتاده بود که آن را به صورت مکتوب 
به هیئت رئیسه پاسخ دادیم و به  نظر من یکی از مسائل و 
موضوعاتی که در دوره ششــم هم باید دنبال شود، بحث 
واگــذاری قانونمنــد امــلاک و ظرفیت هایی اســت که 
شهرداری تهران دارد. قانون این اجازه را به شهرداری ها 
داده که این واگذاری را براساس ضوابط انجام دهند؛ اما 
به  نظر من باید نظام مند باشــد و مسیر قانونی خودش را 
طی کند و اگر پرسنل شــهرداری و شهروندان، گزارشاتی 
دال بر سوء اســتفاده از این اموال و املاک دارند حتما به 
کمیته نظارت کمیســیون حقوقی و نظارتی شــورا ارسال 

کنند تا ما دنبال کنیم.

محمود دهقانی*: بخش عمده آنچه ما امروز در جامعه ایران شــاهد آن هســتیم 
ناشــی از شــکاف عمیق میان ذهنیت  نســل های دیروز و امروز است. حاصل این 
شــکاف بزرگ، یک جهش فرهنگی غیرقابل انکار در پیش روی همه ماست. ما در 
حال تجربه یک جهش فرهنگی قدرتمند در هســته ذهنیت نســل جدید هستیم. 
جهشــی بســیار فراگیر، درون زاد و خودپیرو که حاصل نوعــی زایندگی گریزناپذیر 
اجتماعی اســت. بــدون تردید رویارویــی غیرمدبرانــه با این جهــش فرهنگی، 
هزینه  هایی را به جامعــه تحمیل می کند. این جهش فرهنگی آرام و خزنده افول 
ذهنیت هــای به روز نشــده  را دیکته می کند. مــا در عوض انکار یــا مقابله با این 
ذهنیــت جدید، باید صدا و پیام آن را بشــنویم، ســاختارها و قوانین خود را برای 
تغییــرات گریزناپذیر آن بازبینی و اصلاح کنیم، از تمنای انطباق این نســل با خود 
دست بشوییم، خود را به شیوه ای سازنده با آنها هماهنگ کنیم و از تلاش بیهوده 

برای تحمیل خواســته های خود به آنها بپرهیزیم. آنها مصمم هستند که خواسته 
خود را زندگی کنند و هوشــمندانه برآنند که خود را از زیر خواســته هر دیگری ای 
آزاد کنند. نســل جدید عمدتا ارزش های دستوری را پدیده ای ازخود بیگانه تجربه 
می کنــد و به عنوان یک بافت غیر آن را پس می زند. این نســل به دنبال بازآفرینی 
یــا بازپس گیری احســاس عاملیت خود، برای تعیین هویت و سرنوشــت خویش 
هســتند. آنها باور بــه برپایی یک قانون برابر فراجنســیتی دارند، همان برابری که 
نســل گذشته را ناایمن می کند، منشأ ایمنی و خواست نسل جدید است، آنها خود 
را در مقابله با قوانین والدمنشانه (تحکمی) مصمم دیده اند و در سطوح خانواده، 
مدرســه، دانشــگاه و جامعه آن را برنمی تابند. دگرگونی های ناشی از این جهش 
فرهنگی، تعاریف جدیــدی از زندگی، نقش ها و هنجارهــای اجتماعی را با خود 
به همراه دارد. این نســل از ســال ها پیش به طور فراگیر در توافقی مســکوت با 

درهم شکستن سازه های معنایی  پیشین، در حال بازآفرینی جهان ذهنی ای بوده اند 
که نســبت به آن احســاس مالکیت و تعلق بیشتری داشته اند. نسلی که از تجویز 
یک خویشــتن آرمانی غیرواقعی بیزارند و به دنبال یک خویشــتن واقعی ملموس 
هستند. امروز ما بیشتر از گذشــته شاهد رویارویی این جهان ذهنی جهش یافته با 
جهان عینی دستوری هستیم. باید تأکید کنم که حتی اگر ما تمام توان خود را برای 
مقابله با این جهش فرهنگی بســیج کنیم، در عمل هر روز شــاهد پیشروی بیشتر 
این جهان ذهنی و ظهور و بروز نشــانه های آن در جهان عینی و بیرونی خواهیم 
بود. این نســل به طور روزمره در اشــکال مختلفی جهان ذهنی خود را در جهان 
بیرونی تمرین می کند و نحوه پوشــش زنان تنها یکی از بی شمار اشکال آنهاست. 
حادثــه تلخی که برای مهســا امینی رخ داد تلنگری بود کــه رویارویی این جهان 
ذهنی خودساخته را با جهان عینی برســاخته در نقطه مشخصی نمایندگی کرد. 

هر چه دولت بیشــتر دست بالا را در کنترل این جهان عینی در کف خیابان داشته 
باشــند، در جهان درونی در عمق ذهنیت این نسل دست پایین را خواهند داشت. 
به دلیل اینکه منشأ این جهش فرهنگی در بستر ذهنیت نسل جدید در حال تکامل 
است و نه در کف خیابان، در نتیجه ابزار کنترل را تقریبا بی اثر کرده است. از این رو 
که گذشــته بهترین ملاک پیش بین آینده در نظر گرفته می شود، در صورت غفلت 
یا انکار این جهش فرهنگی، ما باید منتظر رویارویی های دشــوارتر این دو جهان در 
آینده نزدیک باشیم. ما باید به ناکارآمدی ساختارها و قوانین گذشته اعتراف کنیم، 
این جهش فرهنگی را فرصتی برای بالندگی جامعه و نوعی دگردیســی اجتماعی 
ببینیم و بپذیریم که مواجهه با هویت و خواسته های این نسل مواجهه ای از پیش 

شکست خورده است.
* روان شناس بالینی، هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران

سه شنبه
۱۹ مهر  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۳۹۱

 شما فکر می کنید این مرگ چگونه رخ داده است؟  .
مهسا در لحظه دستگیری سرحال بوده. ورزشکار 
بوده و تازه در دانشــگاه و رشــته مطلوبش قبول شــده بود. همچنین در خانواده 
ســالمی با امکانات خوبی بزرگ شــده بود. حتی ســردار رحیمی هم گفته که در 
داخل ون بذله گو بود؛ بنابراین باید ببینیم که چه عاملی باعث مرگ او شده. مرگ 
یکباره چنین آدم ســالم و سرحالی کمی ســؤال برانگیز است. می دانیم که در هر 
حادثه یا مســئله ای کــه رخ می دهد، یک علتی وجــود دارد. معلول بدون علت 
وجود ندارد. مرگی در اینجــا رخ داده و مرگ بدون علت هم نداریم؛ بنابراین باید 
با دلایل قوی علت این مرگ را ثابت کنیم. اینکه این ناشــی از شــوکی بوده که به 
او وارد شــده یا عاملی بیرونی عامل این مرگ شده. برای مثال آیا می توان پذیرفت 
که آدمی که چنین سالم و سرحال بوده به دلیل شوکی که در هنگام دستگیری یا 

محل ساختمان وزرا به او وارد شده، بمیرد؟
 خیلی ها به بیماری های قبلی مهســا اشــاره کرده اند و حتی در گزارش پزشکی   .

قانونی هم به آن اشاره شده است.
مســئله بیماری های قدیمی مهســا مسئله مهمی اســت. در گزارش پزشکی 
قانونــی هم نگفتند که این بیماری ها دلیل مرگ اســت؛ اما با ایما و اشــاره گفتند 
که ممکن است منجر به مرگ شــود. برای اینکه گزارش پزشکی قانونی و مسئله 
بیماری ها و تأثیرشان در مرگ مهسا را کمی بیشتر بررسی کنیم، باید کمی به عقب 
برگردیم. در جلســه اول بازپرســی هم پدر مهســا این را عنوان کرده که وقتی به 
پزشــکی قانونی مراجعه می کند و پیگیر علت مرگ مهسا می شود، پزشکی که در 
پزشــکی قانونی کهریزک بوده هم به اصرارهای پدر مهســا برای گفتن علت مرگ 
پاســخ نمی دهد و در پس صحبتی که با هم دارند که شــاید صورت خوشی هم 

نداشته، به امجد امینی می گوید «علتش را هرچه دلمان بخواهد می نویسیم». این 
اظهارنظر روی پدر مهســا تأثیر منفی شــدیدی گذاشته و اعتماد آنها را به گزارش 
پزشکی قانونی از بین برده. به این ترتیب آنها در اطلاعیه نام ۱۲ پزشک و متخصص 
مشــهور و مستقل ایرانی را منتشــر کرده اند و خواسته اند کمیته ای متشکل از پنج 
پزشــک از این لیســت ۱۲نفره علت مرگ مهسا را بررســی کند. این ۱۲ نفر شامل 
یک روان پزشــک، یــک متخصص قلب و ۱۰ متخصص مغز و اعصاب هســتند که 
مشــهورترین آدم های حرفه خودشــان هســتند. تعیین این شــرط موجب شــده 
خیلی هــا بگویند که خانواده امینی گزارش پزشــکی قانونی را قبول ندارد؛ اما این 
خانواده در اطلاعیه اش گفته که «هرگونه بررسی علت این مرگ بدون حضور این 
افراد به عنوان پزشــکان معتمد خانواده قابل قبول نیســت». پس مفهوم مخالف 
می شــود که اگر بررسی با حضور این پزشکان باشد و آنها تشخیص دهند که علت 
مــرگ ضربه یا امثال آن نبوده یا حتی بیماری های قبلی عامل آن بوده، کاملا مورد 

پذیرش خانواده است و روی آن ادعایی ندارند.
 مسئله بیماری های قبلی مهسا را توضیح ندادید.  .

هفتم مهرماه آقای شهریاری به پدر مهسا تلفن کرد که برای شرکت در جلسه 
پزشکی قانونی به تهران بیایند. در نامه ای که نوشتند که قرار است چنین جلسه ای 
برگزار شــود، هم اشــاره کردند که با حضور خانواده امینی و وکلایشان قرار است 
نشســتی برگزار شود؛ ولی در این میان اشــاره ای نکردند که به درخواست خانواده 
برای حضور پزشــکان معتمد پرداخته اند یا خیر. پیش تــر دکتر علی رضایی یکی 
از دو وکیل پرونده این موضوع را با آقای شــهریاری مطرح کرده بودند. ایشان هم 
قول مســاعد داده بودند. با این حال به این مســئله رسیدگی نشد. به هر روی ما و 
خانواده در جلســه حاضر شدیم. دیدیم جلسه ای با حضور پزشکان و متخصصان 

دانشگاهی درخصوص مرگ مهسا در حال برگزاری است. 
در این جلسه دو موضوع مطرح شد. یکی همین که مهسا بیماری قبلی داشته 
اســت. پزشک عمل کننده مهسا آقای دکتر شیروانی بودند که در آن جلسه حضور 
داشتند. دکتر شیروانی در پاسخ به پرسش های پدر مهسا تأیید کردند که اولا عمل 
او در کودکی موضوع مهمی نبوده و همان زمان هم برای اطمینان بیشــتر انجام 
شــده است. دیگر اینکه تأیید کردند که این عمل نمی توانسته منجر به مرگ مهسا 
شــود. خروجی آن جلسه این بود که تأیید کردند عمل کودکی مهسا نمی توانسته 
عامل مرگ او باشــد. موضوع دیگر مســئله بیماری تیروئید مهسا بوده. پدر مهسا 
گفته که آخرین چکاپ مهســا به ۲۰ تیرماه امسال در تبریز و نزد پزشک متخصص 
مهسا برمی گردد. در آن جلسه پزشک تأیید کرد که مهسا هیچ مشکل ویژه ای ندارد 
و تغییری هــم در قرص های او ایجاد نکرد. در مجموع ســؤال های زیادی درباره 
قرص های تیروئید مهسا و نحوه مصرفش پرسیدند و نهایتا پزشکان حاضر در جلسه 
صراحتا اعلام کردند که نه جراحی کودکی و نه بیماری تیروئید هیچ تأثیری در این 

پرونده ندارد.
 گزارش پزشــکی قانونی را که روز جمعه منتشر شده، خوانده اید و نظری درباره   .

آن دارید؟
بله! اولین  بار در خبرگزاری ایلنا من متن این گزارش را خواندم.

 پس یعنی به خود شما یا خانواده ابلاغ نشد؟  .
خیر! این هم یکی از تخلفات اســت و به بازپرس هــم گفتیم. برای من خیلی 
غیرعادی بود؛ چرا که روز چهارشــنبه تعطیل رســمی بوده. روز پنجشنبه مراجع 
قضائی تعطیل بوده و روز جمعه هم که تعطیلی ازلی و ابدی مسلمان هاســت. 
چطور در این میان روز جمعه گزارش پزشــکی قانونی از صداوسیما و خبرگزاری ها 

سر درآورده است؟
 قانون در این زمینه چه می گوید؟  .

قانون می گوید پزشــکی قانونی به عنوان کارشناس قوه قضائیه باید گزارشش 
را به دســتگاه قضائی منعکس کند. دســتگاه قضائی هم بایــد آن را به اصحاب 

دعوا ابلاغ کند.
 سه هفته زمان برای تنظیم گزارش پزشکی قانونی منطقی بود؟  .

بله، این زمان زیاد غیرعادی نیســت. چیزی که غیرعادی است، نحوه انتشار آن 
بــود. حتی وقتی ما به بازپرس محتــرم گفتیم آنها هم تعجب کردند. برای همین 
ما مطرح کردیم که نمی دانیم این نظر قطعی پزشکی قانونی است یا خیر. چراکه 
رویه هــای قانونی برای ابــلاغ را طی نکرده؛ ولی اگر نظریه نهایی باشــد، برای ما 
قابل قبول نیســت؛ زیرا با درخواست خانواده و وعده داده شده تنظیم نشده؛ یعنی 
قرار بود چند پزشــک از لیست مورد اعتماد خانواده هم در تهیه این گزارش نقش 

داشته باشند که نداشتند.
 در پایان بهترین راه حل برای حل این پرونده از نظر شما چیست؟  .

در خاتمه باید بگویم که بهترین راه حل برای اینکه به این پرونده رسیدگی شود 
و مانع از گســترش تنش اجتماعی به وجودآمده ای که زمینه هایش پیش تر وجود 
داشــت، شود، این است که به حکم عقل و علم و دانش با تدبیر توجه کنند. علم 
و دانش و تدبیر می گوید که اگر یک، دو یا چند نیروی ما در این عمل مقصر باشند، 
نباید ابایی از معرفی و مجازات آنها داشــته باشیم. منافع و امنیت جامعه بالاتر از 
هر چیزی اســت. باید با حضور پزشکان برجسته و مستقل همان گونه که خانواده 
امینی در اطلاعیه شــان معرفی کردند، علت مرگ مهســا بررسی شود و مراتب به 

افکار عمومی گزارش داده شود.

املاک شهرداری در دست چه کسانی است؟
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